

# المصري لحقوق المرأة يدين انتهاك حقوق المرأة في أفغانستان

## التعليم ليس "حقاً" بل "فرضاً" في الإسلام

وفي السياق ذاته، حسم الأزهر الشريف الجدل الفقهي المتعلق بعدد من القضايا المعاصرة التي كان للمرأة النصيب الأكبر منها وجاءت كما يلي:

- يجوز للمرأة تولي الوظائف العليا والقضاء والإفتاء وأنه لا يجوز الالتفاف حول حقاها هذا لمصادره أو وضع العقوبات أو التعقيبات الإدارية ممن يستكبرون أن تجلس المرأة إلى جوارهم؛ يحولون بينها وبين حقاها المقرر لها شرعا ودستورا وقانوناً وكل محاولة من هذا القبيل هي "إثم كبير".
- يجوز سفر المرأة دون محرم متى كان سفرها آمناً،
- الطلاق التعسفي بغير سبب مُعتبر شرعاً حرام وجريمة أخلاقية،
- لا وجود لـ«بيت الطاعة» في الشريعة الإسلامية التي كرمت النساء
- لا يحق للولي منع تزويج المرأة برجل كفاء ترضاه دون سبب مقبول،
- للمرأة أن تحدد لها نصيباً ومن ثروة زوجها إذا كانت سببا في تنمية هذه الثروة.

ومن ثم ، فإن ما تزعمه حكومة طالبان من انتهاك لحقوق المرأة باسم الشريعة والدين الاسلامي لا يستند على تفسيرات صحيحة.



(القاهرة في 5 إبريل 2022) يدين المركز المصري لحقوق المرأة انتهاك حقوق المرأة في أفغانستان وخاصة بعد إعلان سلطات طالبان مؤخرا تعليق تعليم الفتيات من الصف السادس حتى إشعار آخر؛ فمنذ تولي حكومة طالبان الحكم في أفغانستان عام 2021، أدخلت طالبان سياسات وأنظمة جديدة تستند إلى تفسيرها الخاص للإسلام والشريعة - وضع الكثير منها قيوداً على حقوق المرأة منها إبعاد النساء عن الحياة العامة حيث منعت حركة طالبان العديد من النساء من العودة إلى وظائفهن في القطاع العام، وتقلص مجال تنقلاتهن داخل البلاد فقد فرضت طالبان حظراً على تنقل النساء لمسافات طويلة باستخدام وسائل النقل دون مرافقة أحد أقربائهن الذكور، فضلا عن إغلاق المدارس وحرمان الفتيات من ارتياد المدارس الثانوية، رداً على ذلك ، شنت عدة مجموعات من الناشطات الأفغانيات احتجاجات ومظاهرات في كابول على الرغم من القمع العنيف والاعتداء ، وفي بعض الحالات ، الاعتقال الجائر من قبل طالبان.

وعليه، فإن المركز المصري لحقوق المرأة يطالب بتضافر الجهود دولياً وإقليمياً وخاصة دول العالم الإسلامي للضغط على حكومة طالبان ووقف الممارسات التمييزية بحق النساء والفتيات في أفغانستان.

# ECWR Condemns the Violation of Women's Rights in Afghanistan



## Education is not a “Right” but an “Obligation” in Islam

Add a little in the same context, Al-Azhar Al-Sharif resolved the doctrinal controversy related to a number of contemporary issues, of which women had the largest share, and came as follows:

- It is permissible for a woman to assume senior positions, the judiciary, and fatwas, and it is not permissible to circumvent this right to confiscate it or put obstacles or administrative complications from those who are arrogant for a woman to sit next to them; They prevent her from her legally, constitutionally and legally assigned right, and every such attempt is a "great sin".
- It is permissible for a woman to travel without a mahram in case hers is a safe journey
- Arbitrary divorce that is not sustained by a valid legal ground is forbidden and a moral crime.
- There is no "house of obedience" in Islam
- A guardian has no right to prevent a woman from marrying a qualified man whom she approves of without an acceptable reason.
- The wife is legally entitled to allocate for herself a share of her husband's wealth during his lifetime if she is a reason for the development of this wealth.

Hence, the Taliban government's allegation of violating women's rights in the name of Sharia and Islam is not based on correct interpretations.

bit of body text

(Cairo, April 5th, 2022) ECWR condemns the violation of women's rights in Afghanistan, especially after the Taliban authorities recently announced the suspension of girls' education from the sixth grade until further notice. Since the Taliban government took power in Afghanistan in 2021, the Taliban have introduced new policies and regulations based on their own interpretation of Islam and Sharia - many of which have placed restrictions on women's rights, including the exclusion of women from public life. The Taliban has prevented many women from returning to their public sector jobs. Their movement within the country has been reduced, as the Taliban imposed a ban on women traveling long distances using transportation without a male relative, as well as closing schools and depriving girls from attending secondary schools. In response, several groups of Afghan women activists staged protests and demonstrations in Kabul despite of violent repression, assault, and, in some cases, unfair detention by the Taliban.

Therefore, the Egyptian Center for Women's Rights (ECWR) calls for concerted international and regional efforts, especially the countries of the Islamic world, to pressure the Taliban government to stop discriminatory practices against women and girls in Afghanistan.